
A
B
C
D
E 

Hässelby-Vällingby stadsdelsförvaltning 
Stadsdelsmiljö och Teknik 
Eva H Tångfeldt 
tfn 508 05 201 

Tjänsteutlåtande            
 28 januari 2005 

 

1 (13) 

 
Dnr               -              -2005 
 
 
Sammanträdesdag    15 februari 2005 

 
 
 Till 
 Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd 
 
 
 

Projekt inom ramen för Stadsdelsförnyelse 
_________________________________________________________
_ 

 
 
 

Förslag till beslut  
  
Stadsdelsnämnden godkänner följande nya projekt inom ramen för stadsdelsförnyelse. 
? Teaterprojekt kring livsfrågor, del 2 
? Guldet skate park – miniramper för inlineåkare 
? Mötesplats förskolan i Smedshagen 
? Förnyelse av parkleken Starbo, Nälsta 
? Äventyrsveckor i Lövsta Kyrkhamn 
? Förnyelse av parkleken Ådalen, Råcksta 
? Förnyelse av miljön runt Åkermyntans centrum 
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Stadsdelsnämnden avslår följande projekt. 
? Från ren cirkus till föreställning    
? Ökad trygghet genom åldersbryggor mellan elever 
? Tidresa med stadsdelens seniorer    
? Praktisk naturvård    

 
Stadsdelsnämnden godkänner redovisning av  
? Sinnenas Trädgård, Hässelbygårds äldreboende 
Inom ramen för Service hus ABs stadsdelsförnyelse satsning 

 
 

 
Anders Meuller 
Stadsdelsdirektör 
                                                                     Sven-Göran Södergren 
                                                                     Avdelningschef Stadsdelsmiljö och Teknik 
 
 
 
Sammanfattning 

 
Förslagen till insatser har processats fram via arbetsgrupperna och vidare via  
samverkansgruppen inom Stadsdelsförnyelse. 
 
 
 
 
1. Förvaltningen föreslår godkännande av 

 
? Teaterprojekt kring livsfrågor, del 2  150 tkr 1 år 
? Guldet skate park – miniramper för inlineåkare 150 tkr 1 år 
? Mötesplats förskolan i Smedshagen    45 tkr 1 år  
? Förnyelse av parkleken Starbo, Nälsta  150 tkr 1 år 
? Äventyrsveckor i Lövsta Kyrkhamn  460 tkr 2 år 
? Förnyelse av parkleken Ådalen, Råcksta  150 tkr 1 år 
? Förnyelse av miljön runt Åkermyntans centrum   80 tkr 1 år 

+_______ 
Summa    1 185 tkr 
 
 
 
2. Förvaltningen föreslår avslag: 
 

 
? Från ren cirkus till föreställning                    224 tkr 5 terminer  
? Ökad trygghet genom åldersbryggor mellan elever   235 tkr 3 terminer 
? Tidresa med stadsdelens seniorer                    570 tkr (alt 234 tkr) 2 år  
? Praktisk naturvård                     497 tkr (alt 143tkr/ 29 tkr) 2 år 
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3. Förvaltningen föreslår godkännande av redovisning: 
 
Projektet Sinnenas trädgård Hässelbygårds äldreboende som finansieras inom ramen 
för Servicehus ABs stadsdelsförnyelse satsning. 
  

 
 _____________________________________________________________________ 
 
 
 

Bilagor: 
Bilaga 1 Ansökningar, november 2004 
Bilaga 2 Anteckningar samverkansmöte 9 november 2004 
Bilaga 3 Styrgruppens anteckningar, 16 november 2004 
Bilaga 4 Ansökan ”Förnyelse miljön runt Åkermyntans centrum” 
Bilaga 5 Anteckningar samverkansmöte16 mars 2004 
 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för Stadsdelsmiljö och teknik i samarbete med 
Barn-, Ungdom- och Skolavdelningen, samt passerat styrgruppen för 
stadsdelsförnyelse.  
  
Stadsdelsnämnden har under 2003 och 2004 fattat beslut om insatser för 22,3 tkr av de 
33 mkr som stadsdelen har till sitt förfogande. 
Äskandet från de projektförslag till insatser som presenterats på samverkansmötena  
16 mars och  9 november 2004,  - och som presenteras här -  uppgår till 3,1 mkr.  
Om dessa förslag togs rakt av i nämnd skulle 29,56 mkr av den totala budgeten på 33 
mkr vara uppbundna.  
Förvaltningen har varit återhållsam i sitt tillstyrkande, och kritiskt granskat förslagen 
utifrån kriterier och mål samt utifrån förslagens positiva inverkan på stadsdelens 
utveckling.  
Förvaltningen föreslår att nya förslag för 1,19 mkr godkänns. 
 

 
Ekonomisk redovisning 
Hässelby-Vällingby har totalt beviljats 33 mkr för Stadsdelsförnyelsearbete 2003-2006. 

 
Redovisning tidigare nämndbeslut; 
Tidperiod  2003 2004 2005 2006 
Nämndbeslut 2003 10 4,9 mkr   
Nämndbeslut 2004 04  4,9 mkr 2,7 mkr* 1,5 mkr* 
Nämndbeslut 2004 05  0,6 mkr 0,4 mkr* 0,4 mkr* 
Nämndbeslut 2004 06  3,1 mkr 0,9 mkr 0,9 mkr 
Nämndbeslut 2004 08  0,6 mkr 0,1 mkr 0,1 mkr 
Nämndbeslut 2004 09  1,1 mkr 0,1 mkr 0,1 mkr 
Nämndbeslut 2004 10  0,6 mkr         0,5 mkr    _ 
Nämndbeslut 2004 11    _ 0,5  mkr    _ 
Ej godkänt av SLK 2003 -1,7 mkr   _     _    _ 
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Nämndbeslut 2005 01 _   _  0,9 mkr 0,9 mkr 
   +______    +_____ +_____ +_____ 
Summa   3,2 mkr 10,9 mkr 6,1 mkr* 3,9 mkr* 
   
 
Den totala summan för beslut tagna t.o.m. dec. 2004 är 24,1 mkr*, detta gäller projekt 
för hela verksamhetstiden 2003-2006. 

 
*Vid eventuell förlängning av projektansökningar på mer än ett år. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Redovisning aktuella förslag från Förvaltningen; 
Kostnad för aktuella projektförslag år 2005    0,96 mkr* 
Kostnad för aktuella projektförslag år 2006    0,23 mkr* 
     +______ 
      1,19 mkr* 
 
Bokslut och planerad budget 
2003   1,20 mkr 
2004   7,40 mkr 
2005 16,50 mkr 
2006   8,25 mkr 

+________ 
  33  mkr 

 
 
Förvaltningens redogörelse 
Följande nya förslag till projekt har inkommit och redovisats på samverkansmötet den 
16 mars samt 9 november 2004. 
 

  
1)  Förslag till insatser/projektansökningar 
 
? Teaterprojekt kring livsfrågor, del 2. 
Projekttid  för del , 2 våren 2005 
Äskad kostnad 150 tkr 
Initiativet kommer ifrån elevråden, föräldraföreningarna och rektorerna i Trollboda- 
och Smedshagsskolorna. Förslaget består av två delar. 
 
Del 1)  
Som beviljats av förvaltningen enligt delegation för ungdomsinsatser (redovisningen 
återremitterads på nämndsammanträdet 23 november 2004, för att åter tas upp och 
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godkännas på nämndsammanträdet den 25 januari 2005) består av 
teaterföreställningen "norway.today" på Unga Dramaten - Lejonkulan - med 
efterföljande diskussion kring ämnet livskunskap, om utanförskap och rädsla inför 
varandra. 
Genomfördes under november 2004 för alla elever år 9 i Hässelby-Vällingby.  Kostnad 
56 tkr 
 
 
Del 2)  
Denna del som arbetsgruppen äskar medel  till är en teaterföreställning med diskussion 
kring existentiella frågor, en fortsättning på Socialdepartementets projekt "Flicka". 
Som tar upp värderings och livsfrågor såsom roller, ansvar, media, självkänsla, empati.  
Tanken med ”Flicka projektet” är att kommuner och organisationer runt om i landet 
ska komma igång med egna projekt utifrån samma grundidé.  
Teaterföreställningen som planeras på Prisma handlar om regler och moralisering, hur 
media förmedlar bilder som påverkar barn och unga. Om ansvarstagande och om att 
föra en dialog med representanter från media och reklambranschen, om hur bilder 
påverkar barn och unga. 
Vad kan vi göra för att skapa en positiv förändring utifrån FN:s barnkonvention.  
Till hjälp i ”Flicka projektet” har Socialdepartementet haft teatergruppen "Ung utan 
pung". Gruppen är nu beredd att sätta upp föreställningen på Prisma, föreställningen 
riktar sig mot elever år 6-9 i stadsdelen. Förställningen ska följas av en workshop och 
hela projektet genomförs våren 2005. 
 
Samverkansmötet sa ja till förslaget och betonade vikten av att satsa på ungdomar och 
då särskilt att fokusera på flickor, värderingar och självkänsla.  
 
Styrgruppen stödjer förslaget då man anser att förslaget stimulerar till eftertanke och är 
en bra början på ett långsiktigt arbete, en stimulans för skolorna - lärare och elever - att 
forsätta jobba kring värderings- och livsfrågor. Hur vi tillsammans kan skapa positiva 
förändringar. 
 
Förslaget uppfyller kriterierna och målen vad det gäller kultur, trygghet och samverkan. 
Men även de övergripande målet med att utveckla metoder i syfte att synliggöra, 
motverka och bryta fördomar, rasism samt diskriminerande strukturer. Förslaget riktar 
sig till den prioriterade målguppen  ungdomar.  
Förvaltningen tillstyrker. Kostnad 150 tkr 
Bilaga 1-3 

 
 
 

? Guldet skate park – miniramp för inlineåkare 
Projekttid våren 2005 
Äskad kostnad 150 tkr. 
Ungdomarna i Grimsta föreslår en utbyggnad av den populära skateparken  som de byggde 
sommaren 2004. Målgruppen för skateparken är inlinesåkare. 
Arbetsgruppen önskar  medel till byggmaterial för att öka ut streetytan vid skateparken med 
miniramper, detta innebär att skateparken blir den största utomhusparken i Stockholm.  
I byggandet deltar framförallt ungdomarna själva men även föräldrar och personal från 
parkleken Guldet. 
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Ungdomarna söker medel till material och byggnation, projektlednig står arbetsgruppen för i 
samverkan med Vällingby Fritid AB och avdelningen för Stadsdelsmiljö och Teknik. 
 
Ungdomarna presenterade själva sitt förslag för samverkansmötet som var enat positiva till 
förslaget. Tjejers något begränsade deltagande kom upp och frågor kring ljudnivåer, där har 
informationsmöten hållits och en dialog upprättats med de närmast boende. På 
samverkansmötet togs det också upp att ramperna måste byggas utifrån de bygg och 
säkerhetskrav som finns för denna typ av verksamhet. 
 
Styrgruppen ser positivt på förslaget särskilt då det är ett projekt ”med ungdomar, för 
ungdomar, av ungdomar”. Den första delen av projektet blev en succé, därför 
rekommenderar förvaltningen att medel anslås till byggmaterial för inlineramper. 
Förvaltningen ser också positivt på att samverkan sker utifrån flera intressenters insatser. 
 
Förslaget uppfyller det övergripande målet att minska skillnaderna avseende fritidsaktiviteter 
trivsel, hälsa och trygghet, samt riktar sig mot den prioriterade gruppen ungdomar. Även 
kriteriet att verka för nätverksbildande i närområdet uppfylls. 
Förvaltningen ansvarar för eventuellt underhåll. 
Förvaltningen tillstyrker 150 tkr. 
Bilaga 1-3 
? Mötesplats förskolan i Smedshagen    
Projekttid 2005 
Äskad kostnad 45 tkr 
Ett förslag om förlängning och förstärkning av pågående insats i Smedshagsområdet, 
förskolan på Rödklövervägen. Föräldrar, barn, personal, konstnärerna från Lövsta-Kyrkhamn 
samt eleverna i år 9 från Smedshagsskolan har under våren och hösten byggt bl.a. en 
totempåle och en grill i form av en drake på förskolans gård med syfte att skapa en 
mötesplats. 
Nu föreslår samma arbetsgrupp att medel till byggandet av en mindre utomhusscen anslås. 
Konstnärerna från  Lövsta-Kyrkhamn ska även här delta i arbetet, och scenen ska användas 
till uppträdanden i vardagen men även vid arrangemang. 
Förskolan framtidsfolket AB som driver förskoleverksamheten på Rödklövern och som är en 
av initiativtagarna till projektet bidrar själva till finansieringen, samt står för mycket av det 
praktiska arbetet. I projektet samverkar många intressenter i området. 
 
Samverkansgruppen tyckte att förslaget var bra och att det är av yttersta vikt att alla får känna 
sig delaktiga i arbetet för att motverka förstörelse. Mötet tyckte att en uppföljning på tidigare 
projekt vore bra, med tanke på att man har arbetat på ett pedagogiskt sätt med barnen, 
föräldrarna och eleverna i Smedshagsskolan i samverkan med de lokala konstnärerna i 
Kyrkhamn. 
Styrgruppen tycker att förslaget och upplägget av arbetet är bra, även samverkansformerna i 
närområdet med skola, boende och lokala konstnärer går inom stadsdelsförnyelsens 
riktlinjer. Förvaltningen ser också positivt på att samverkan sker utifrån flera intressenters 
insatser. 
Förvaltningen tillstyrker förslaget. 
 
Förslaget uppfyller målen om fritidsaktiviteter, trivsel, trygghet och byggandet av lokala 
nätverk, samverkan med andra aktörer. Samt kriterierna att lyfta ett utsatt områdes 
attraktivitet för de boende. 
Förvaltningen står ej för underhållskostnaden. 
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Ansökan är en förlängning av tidigare ansökan. 
Förvaltningen tillstyrker  45 tkr 
Bilaga 1-3 
 

 
 

? Parkleken Starbo 
Projekttid 2005 
Äskad  kostnad 250 tkr        
Styrgruppen stödjer brukarnas tanke att stärka känslan av en naturlig mötesplats i 
närområdet, en plats för sociala kontakter. Brukarna i Nälsta önskar en trivsammare utemiljö i 
parkleken Starbo.  Detta kan ske genom att förbättra utemiljön bl.a. en ny klätterställning, 
basketkorgar, nya mål, trädäck i anslutning till huset. Nytt klubbhus till tjejerna i 
kaninklubben finns också med bland förnyelseförslagen. Ett förslag som verkar för att skapa 
sociala nätverk, kontakter mellan  olika åldersgrupper. 
 
Samverkansmötet hade inget att invända utan samtyckte helt med förslaget. 
 
Styrgruppen stöttar arbetsgruppens förslag om trivselförhöjande insatser i parkleken Starbo, 
då detta skapar ett forum för kontakter i området, dock anser gruppen att insatserna kan  ligga 
på lägre kostnadsnivå. Förvaltningen föreslår att en prioritering görs i samverkan mellan 
brukargruppen och avdelningen för Stadsdelsmiljö och Teknik, kring de fysiska insatserna för 
förnyelsen av utemiljön. 
Förvaltningen ansvarar för underhåll av parklekarnas utemiljö. 
 
Förslaget uppfyller målen om att minska skillnaderna vad det gäller trygghet, hälsa, kultur 
och fritidsaktiviteter. Samt kriteriet att skapa lokala nätverk. 
Förvaltningen tillstyrker men skär dock något i den föreslagna budgeten. 
Förvaltningen tillstyrker 150 tkr 
Bilaga 1-3  
 
 
 
? Äventyrsveckor i Lövsta Kyrkhamn  
Projekttid 2005 och 2006. 
Äskad kostnad 230 tkr/år,  för två år 460 tkr. 
En fortsättning på projektet från sommaren 2004 med fältskolan och familjekollo, där 
familjer med invandrarbakgrund från Smedshagen får möjlighet att upptäcka den 
svenska naturen och kulturen samt bygdens historiska rötter.  
Syftet med projektet är integration,  att bygga broar och skapa samhörighet för att 
minska främlingskap. 
Detta skulle genomföras under två sommarveckor, med genomströmming av ca 200 
personer under två år. 
 
Samverkansmötet hade lite åsikter kring att det är en dyr kostnad per person. 
Annars tyckte mötet att förslaget var bra, och att det var bra att man samverkar med 
Smedshagsgruppen. 
Samverkansmötet sa ja till förslaget. 
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Styrgruppens tycker att det är ett bra initiativ och att en fortsättning på det påbörjade 
arbetet bör godkännas. Dock önskar förvaltningen att simskola på naturbad ska ingå i 
aktivitetsutbudet. Eftersom simkunnigheten är låg i Smedshagsområdet, framförallt 
bland flickor och kvinnor som har svårt att delta i simhallarnas simundervisning p.g.a. 
att klädsel i basängen ej tillåts. Där skulle en riktad simskolaverksamhet vid 
Lövstabadet kunna vara en av aktiviteterna. 
 
Förslaget uppfyller målen om att minska skillnaderna i delar av staden avseende kultur, 
fritidsaktiviteter och trivsel, samt bryta fördomar. Även kriteriet att höja områdets 
attraktivitet uppfylls samt målet om samverkan mellan olika aktörer samt målet om 
integration. 
Förvaltningen tillstyrker med tillägget att genomföra aktiviteten simskola vid naturbad.  
Kostnad 460 tkr för två år. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
? Parkleken Ådalen 
Äskad kostnad 438 tkr        
Förslaget är framtaget via processer med brukarna i parkleken, detta ser styrgruppen 
positivt på då det skapar nya kontaktnät och nya samverkansformer i bostadsområdet. 
Kontakter mellan olika generationer uppstår och en trygghet i området skapas 
naturligt.  
Arbetsgruppen Ådalen föreslår bl.a. ny basketplan med mål, tennisplan, snurrgunga, 
omklädningshytt vid skridskobanan, nya cyklar, klätterställning samt utökat öppethållande 
två kvällar i veckan samt dagtid en lördag i månaden.  

 
Samverkansmötet var enat positiva och påpekade vikten av en social träffpunkt i 
bostadsområdet. Dock ställde sig mötet tveksamma till personal förstärkning för att utöka 
öppet hållandet kväller och helger, vilket var ett önskemål från ungdomarna. 
 
Styrgruppen ser positivt på nätverksbildande runt parklekarna då dessa är en träffpunkt 
i närområdet för alla generationer - ett forum för sociala möten.  
Förvaltningen tillstyrker inte hela förslaget utan prioriterar insatser kring den fysiska 
utemiljön. Gruppen anser att insatsen ska ligga på en gemensam nivå med liknade beviljade 
förslag. Styrgruppen föreslår avslag när det gäller personalförstärkning.  
Förvaltningen tillstyrker trivselåtgärder för 150 tkr till fysiska förnyande insatser. 
 
Förslaget uppfyller målen om att minska skillnaderna vad det gäller trygghet, hälsa, 
kultur och fritidsaktiviteter, samt kriterierna kring att öka områdets attraktivitet.  
Att parkleken ligger i ett prioriterat område stärker också förslaget. Samt uppfyller 
kriteriet att bygga lokala nätverk. 
Förvaltningen ansvarar för underhåll . 
Förvaltningen tillstyrker 150 tkr till fysiska insatser. 
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Bilaga 1-3 
 
 
 
? Förnyelse av miljön runt Åkermyntans centrum 
Projekttid 2005 
Beräknad kostnad  80 tkr 
Förslaget kommer från arbetsgruppen ”Fysisk utemiljö” som föreslår en förnyelse av 
utemiljön runt Åkermyntans centrum. Detta skulle vara en del av ett samverkansprojekt där 
förvaltningen skulle stå för förnyelsen av sin markandel och Wihlborgs som är 
fastighetsägare skulle stå för sin del. Förvaltningen har redan via ordinarie underhåll 
genomfört förbättringsarbeten av bl.a. asfalten. Detta förslag är dock ett förnyelsearbete av 
den fysiska miljön i området öster om centrumbyggnaden mot Plantagen. 
Förslag från arbetsgruppen har projekterats av Avdelningen för Stadsdelsmiljö och Teknik 
och genomgått den demokratiska processen.  
Förslaget uppfyller kriteriet att öka områdets attraktivitet för både boende och näringsliv. 
Åtgärden skulle bidra till ekonomisk utveckling för goda näringslivsvillkor samt öka 
tillgången till service, trivsel och trygghet för de boende. 
Förslaget skulle inte innebära någon ny underhållskostnad. 
Förvaltningen tillstyrker 80 tkr till fysiska insatser. 
Bilaga 4 och 5. 
 
 
 
2) Förvaltningen avslår följande förslag till insatser. 

 
? Från ren cirkus till föreställning   
Projekttid 2004-2006 (5 terminer) 
Äskad kostnad 224 tkr  
En arbetsgrupp från Smedshagsskolan önskar utveckla samarbetet med Palles 
cirkusskola. Cirkusskolan ska arbeta med  barn från Smedshagsskolan, dessa har redan 
ett samarbete och har genomfört cirkusaktiviteter men vill fortsätta och utveckla detta 
än mer.  
Enligt förslaget ska två projektledare anställas och arbeta med att träna barnen och 
genomföra föreställningar. Tanken bakom förslaget är att i det mångkulturella 
bostadsområdet Smedshagen har många av de boende behov av extra stöd för att få 
tillträde till ett utvidgat socialt nätverk.  
Cirkusverksamheten tilltalar både pojkar och flickor, och man planerar  att ha ca. 40 
barn per termin i sin verksamhet. Verksamheten skall ske på barnens fritid och vara 
gratis. 
Palles cirkusskola som ska bedriva verksamheten, har under 2004 också haft cirkustränings- 
grupper i bl.a. Villastadsskolan och i Åkermyntas gymnastiksal på eftermiddagarna och tidig 
kväll mot en avgift. Cirkusskolan har också haft aktiviteter i Smedshagsskolan och aktiviteter 
via Smedshagsgruppen. 
Palles cirkusskola har under året fått ett kulturbidrag från förvaltningen på 10 tkr för inköp av 
material för att kunna komma igång med cirkusskola i stadsdelen. Man har även fått låna 
gymnastiklokalen i Åkermyntan kostnadsfritt under eftermiddagstid hela 2004. 
 
Samverkansmötet var positiva till förslaget och undrade lite över hur de 40 barn som får vara 
med per termin blir utplockade så det inte blir orättvist att vissa får gratis cirkusskola medan 
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andra får betala. Mötet föreslog också att skolan skulle vara med och ta en del av kostnaden 
som andra aktörer gjort, då det är på deras initiativ. Samverkansmötet påpekade att det var en 
hög driftskostnad. 
Mötet tog också upp att  Palle Poulsen  som driver cirkusskolan kunde söka medel både 
inom idrotten och kulturen, t.ex. aktivitetsbidrag från Idrottsförvaltningen.  
Samverkan med övriga intressenter i området kring både den ekonomiska delen men också 
kring utförandet saknas helt. 
Stadsdelsförnyelse får inte ses som föreningsbidrag för att utföra ordinarie verksamhet. 
Förvaltningen  anser att man i så stor utsträckning som möjligt ska samverka med 
föreningslivet samt engagera boende och frivilliga insatser i projektet.  
Förvaltningen saknar denna samverkan kring både ekonomin och kring det praktiska 
verksamhetsarbetet. Samt ser precis som samverkansmötet vissa svårigheter med vem som 
ska prioritera vilka barn som ska få gratis cirkusskola på sin fritid och vilka som ska betala. 

 
Förslaget uppfyller målen om kultur och fritidsaktiviteter, och kriteriet att öka Smedshags 
områdets attraktivitet för boende. 
Förvaltningen avslår 
Bilaga 1-3 
 
 
 
 
 
 
 
? Ökad trygghet genom åldersbryggor mellan elever 
Projekttid 2005-2006 (tre terminer) 
Kostnad 235 tkr 
Syftet med förslaget är att är att öka ungdomars trygghet och trivsel samt att öka 
Nälstaområdets attraktivitet. 
Arbetsgruppen Nälstaskolan föreslår att 12 elever från Blackebergs gymnasium ska 
arbeta tre timmar i veckan under en termin mot betalning på 85 kr /tim på 
Nälstaskolans fem fritidshem och Klubbkompis.  
Gymnasieelevernas närvaro skall bygga broar till de yngre eleverna för att skapa trivsel 
och trygghet i området.  
Sökta projektmedel ska gå till gymnasieelevernas löner. 

 
Samverkansmötet ställde många frågor om förslaget, man undrade om ungdomarna 
var från närområdet?  Varför skolan samverkar med arbetsforum och 
arbetsförmedling. Vad det fanns för koppling dit när ungdomarna går i skolan och inte 
är arbetslösa.  
Mötet ställde också frågan varför skolan inte vände sig till gymnasieprogrammet ”Barn 
och Ungdom” med just denna inriktning med jobb på fritids, där det finns 
praktikperioder där dessa broar mellan yngre och äldre kan byggas utan kostnad? 
Förslag från mötet var också att erbjuda PRAO platser för att gratis bygga broar mellan 
yngre och äldre, eller arbeta med faddersystem. 
Samverkansmötet var tveksamma till förslaget. 
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Förvaltningen anser att satsningar på verksamheter för ungdomar är av yttersta vikt 
och skall prioriteras, även byggandet av kontakter mellan olika åldrar och generationer 
skall gynnas.  
Förvaltningen ställer sig dock tveksam till förslag då behovet för yngre elever att få 
kontakt med gymnasieelever  som kanske inte ens bor i området inte är överhängande. 
Styrgruppen ser precis som samverkansmötet hellre att ett faddersystem inom skolan 
eller med närliggande 7-9 skola upprättas, detta kan finansieras inom skolans egna 
budget ramar. 
Styrgruppen anser att kostnaden för förslaget är högt. Hela kostnaden i förslaget är 
löner till 12 ungdomarna (per termin) som ligger högt över de löner som kommunen 
annars betalar ut till feriearbetare. 
Förvaltningen ser att samverkan på det ekonomiska planet saknas från övriga intressenter. 
 
Förslaget uppfyller målgrupp ungdomar samt målet att samverka och skapa 
sysselsättning . 
Förvaltningen avslår 
Bilaga 1-3 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
? Tidresa med stadsdelens seniorer  
Projekttidvåren 2005- hösten 2006. 
Kostnad 285 tkr/år. totalt 570 tkr. 
(Lövsta Kyrkhamnsgruppen har också lämnat in en reviderad ansökan, där gruppen föreslår 
en halvering av projektet . Kostnad 117 tkr/år för 180 personer/år.) 
Tanken bakom förslaget är att ta tillvara den unika kunskapen och erfarenheten hos 
stadsdelens äldre och förmedla den till yngre generationer. En resa genom friluftsområdet 
Lövsta-Kyrkhamn-Riddervik med fältskolan. Deltagarna hämtas med buss och guidas av 
fältskolan. 
Projektet genomförs under 15 dagar varje år. Fem dagar under våren, fyra under sommaren 
och sex under hösten. Totalt beräknar projektet att varje år beröra  30 personer per tillfälle, i 
15 grupper, totalt 450 personer. 
 
Samverkansmötet ställde frågor kring vilka äldre som ska få åka med, hur man väljer ut vilka 
och hur man når dom. 
Mötet hade åsikter kring att det är en dyr kostnad per person. 
 
Styrgruppen ser positivt på Lövsta- Kyrkamnsgruppens arbete och tycker idéen kring 
dokumentation av äldre Hässelbybors minnen av stadsdelen är  positiv, men anser att 
förslaget är  kostsamt i denna tappning. Förvaltningen avslår förslaget, men tanken att ta 
tillvara äldre människors kunskap och erfarenheter kring stadsdelens historia delar 
förvaltningen med sökande. 
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Förslaget uppfyller målet om trivsel och kultur samt kriteriet erfarenhetsutbyte. 
Förvaltningen avslår. 
Bilaga 1-3 

 
 
 

? Praktisk naturvård 
Projekttid våren 2005 - hösten 2006. 
Kostnad 262 tkr 2005 och 236 tkr 2006. Totalt 497 tkr för två år. 
(Lövsta-Kyrkhamnsgruppen har också lämnat en reviderad ansökan med tre alternativ. 
Alternativ 1) Föreslår gruppen en nerdragning av kostnaden och verksamheten till 86 tkr – 
2005 och 57 tkr – 2006, verksamheten är då stängsling och holkar med 100 elever.  
Alternativ 2) Är att genomföra projektet endast 2005  med stängsling och boplatser .  
Alternativ 3) Är att säkra den redan utförda naturupprustning med bidrag till stängsel och 
boplatser 2005 29 tkr.) 
 
Ett projekt med fokus på ökad insikt och delaktighet i utvecklingen av den egna hembygden. 
Eleverna ska arbeta praktiskt i fält med t.ex. röjning samtidigt som undervisning på plats ges. 
Projektet riktar sig främst mot de äldre eleverna i skolorna Hässelbygård och Grimsta. 
Projektet ska genomföras under 16 dagar under vårvinter och höst, vid varje tillfälle (1/2 dag) 
erbjuds 20-25 elever att delta. Avsikten är att inleda ett långsiktigt samarbete med stadsdelens 
skolor och samtidigt öppna upp landskapet.  
 
Samverkansmötet hade många frågor och åsikter kring att Lövsta-Kyrkhamnsgruppen hade 
tre förslag till detta samverkansmöte, som tillsammans utgjorde en stor del av de äskande 
pengarna. Mötet ifrågasatte också att en stor del av förslagen bestod av var lönekostnader 
d.v.s. fasta drifts kostnader.  
Kring förslaget ”praktisk naturvård” undrade mötet om ungdomarna verkligen lärde sig något 
och om de var intresserade av att röja sly?  
Man funderade också kring transportfrågan med buss som blir kostsam.  
Borde inte skolorna skjuta till en del ekonomiska medel, då detta ingår i undervisningstiden? 
Precis som Förskolan Framtidsfolket gjort! 
Mötet sa nja till förslaget, övervägande delen sa nej. 

 
Styrgruppen anser att förslaget att hålla landskapet öppet och elevers medverkan är viktig. 
Dock anser styrgruppen att elevers medverkan tillfredställs genom de medel Lövsta 
Kyrkhamns gruppen beviljats via Agenda 21, där samverkan med skolorna och just elevers 
lärande står i fokus.  
Åtgärder för att hålla landskapet öppet genomförs redan via stadsdelsförnyelse projektet 
”Naturgruppen”. Förvaltningen - precis som samverkansgruppen - är återhållsamma med att 
bevilja stora summor för fasta driftskostnader, och förordar samverkan från alla inblandade 
intressenter, även ekonomiskt.  
Förvaltningen förslår också samverkan under sommarperioden med parkleken Gulsippan och 
deras ”får” kring arbetet med att hålla landskapet öppet. 
Förslaget uppfyller målet om samverkan med andra aktörer samt  trivsel och kultur.  
Kriteriet att öka områdets attraktivitet uppfylls, liksom kriteriet ungdomar från prioriterade 
områden. 
Förvaltningen avslår. 
Bilaga 1-3 
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3) Redovisning av ”Sinnenas Trädgård” på Hässelbygårds äldreboende 
Projekt inom ramen för Servicehus AB´s stadsdelsförnyelse satsning. 
Service hus AB/ Familjebostäder AB har tagit vid efter Svenska Bostäder -  och tagit 
upp och förnyat projektförslaget inom stadsdelsförnyelse -, kring att bygga ”Sinnenas 
Trädgård” på Hässelbygårds äldreboende.  
Det slutgiltiga förslaget omfattar alla tre innergårdarna, demokratiprocessen har skett i 
flera omgångar - då förslagen har gåtts igenom och ändrats utifrån önskemål - från 
september 2003 till december 2004. Denna process har genomförts med äldregruppen 
inom stadsdelsförnyelse, förtroenderådet på äldreboendet, landskapsarkitekt, personal 
från äldreboendet, projektledare stadsdelsförnyelse samt fastighetsägaren Svenska 
Bostäder till en början och nu  Familjebostäder –Servicehus AB. 
Förslaget innehåller förnyelse av utemiljön i form av  nya planteringar, odlingslotter, 
lusthus, nya gångar med skiftande underlag, bro, vatten glitter, miljöer för att sitta och 
samtala i, boulebanor m.m. 
Förslaget har presenterats på samverkansmöte november 2004, där deltagarna var 
enhälligt positiva till förlaget.  
Förslaget uppfyller övergripande målen om att minska skillnaderna avseende hälsa, 
trygghet och fritidsaktiviteter. Kriterierna  om att öka områdets attraktivitet för boende 
uppfylls också. 
Demokratiprocessen är uppfylld. 
Förvaltningen tillstyrker. 
 
 
 
 

 
Förvaltningens förslag 
  
I enlighet med redovisnigen ovan föreslås nämnden besluta följande; 
 
  
 
1. Stadsdelsnämnden godkänner följande nya förslag till projekt inom ramen för 

Stadsdelsförnyelse. 
? Teaterprojekt kring livsfrågor, del 2  150 tkr 1 termin 
? Guldet skate park – miniramp för inlineåkare 150 tkr  1 år 
? Mötesplats förskolan i Smedshagen    45 tkr  1 år   
? Förnyelse av parkleken Starbo, Nälsta  150 tkr  1 år 
? Äventyrsveckor i Lövsta-Kyrkhamn  460 tkr  2 år  
? Förnyelse av parkleken Ådalen, Råcksta  150 tkr  1 år   
? Förnyelse av miljön runt Åkermyntans centrum  80 tkr   1 år 

+_______________ 
1,185 tkr 
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2. Stadsdelsnämnden avslår följande projekt. 
? Från ren cirkus till föreställning  224 tkr 5 terminer 
? Ökad trygghet genom åldersbryggor mellan elever 235 tkr 3 terminer 
? Tidresa med stadsdelens seniorer  570 tkr (/ 234 tkr) 2 år  
? Praktisk naturvård   497 tkr (/ 143 tkr) 2 år 

 
 

 
 

3. Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen av projektet ”Sinnenas trädgård” 
Hässelbygårds äldreboende 

      Finansieras inom ramen för Servicehus ABs stadsdelsförnyelse satsning. 
 
 
 
 

 
 


